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A l i n a M ang:  Cum s-a născut ,  la 
Chişinău, ideea Galei Internaţionale a 
Teatre/ar de Păpuşi "Licurici '55"? 
Titus Jucov (di rectorul festivalu lu i ) :  
În pr imul  rând ,  ea se datorează exis
tenţei păpuşari lor ş i  l um i i  lor aparte : 
p l i nă de cop i i ,  şi de basme. Cea d intâi 
ed iţ ie a avut loc cu c inc i  ani în urmă şi 
i ată că acum suntem la ediţ ia a 11-a a 
Ga le i . N o i  o cons i de răm d rept  u n  
popas l a  an iversarea noastră, căc i  
" L i c u r i c i'55" înseamnă c i nc izec i  ş i  
c i nc i  de  an i  d e  când ex istă acest 
teatru , aflat într-o conti nuă mişcare ş i  

caracterizat de o frumoasă colaborare între generaţi i .  Pentru noi , pentru Teatru l 
"Licur ic i " , ea reprezintă un  b i lanţ al activităţ i i  d in  t impu l  celor c inc i  an i ,  o dare 
de seamă faţă de coleg i i  cu care colaborăm . Fie că ne-au invitat la festivalur i  le  
organizate de e i ,  cum ar fi teatre le d i n  Galaţi ş i  Botoşan i ,  f ie  că există un  sch imb 
cu ltural cont inuu: no i  am montat la Târgu-Mureş ş i  ei au montat a ic i ,  la  no i ,  
acelaşi f i i nd ş i  cazul  teatru l u i  d i n  Arad , al celor d i n  Hmeln iţki ş i  S imferopol 
(Ucraina) etc . ,  suntem bucuroşi să-i avem alături la  această sărbătoare a noastră. 
A.M.: Ce ne puteţi spune despre invitaţii dumneavoastră? 
T.J. : În acest an am avut o partic ipare mai bogată. Au fost prezente trupe d in şapte 
ţări : Germania ,  Leton ia,  Rusia, Moldova, Turc ia, Ucraina, România.  Ne mândrim 
că a făcut parte din festival spectacolul trad iţional de păpuşi karagăz din Turcia ,  
sau ce l  al Teatru lu i  Laku Paka din Germania. Teatrul "Ognivo" d in Moscova, condus 
de Stan islav Je leskin ,  este unu l  d i ntre cele mai bune d in  Federaţia Rusă şi  a 
adus la această ediţ ie un spectacol orig inal ( Căţelul /unit) cu decoru l semnat de 
V. Mazuras , unul d i ntre scenografi i  foarte cunoscuţi ai teatru lu i  de păpuşi . Apoi ,  
teatru l d in  Simferopol (Ucraina) a prezentat un spectacol (Măgarul şi  steaua) de 
asemenea cu o scenografie deosebită a l ri ne i  Uvarova. Alături de acestea au mai 
fost invitate trupele teatrelor d in Hmeln iţki (Ucraina), d in Riga (Leton ia) şi c inc i  
reprezentanţi ai Român ie i :  Arad (Răţuşca cea urâtă) , Botoşani (Asmodee sau 
diavolul şchiop) , Braşov ( Poveşti trăsnite pe scări sucite) , Galaţi ( Gu!liver În Ţara 
Liliput) , laşi (Păca/ă) . Eu consider că teatrul de păpuşi d in România este astăzi la un 
n ivel profesion ist, de la care învăţăm , dar poate că şi ei învaţă câte ceva de la noi . 



A. M . :  A existat o selecţie a spectacolelor incluse m program? 
T.J. :  Sigur  că da. Mai întâi au fost selectate teatre le care vor partic ipa, iar apoi 
spectacole le ,  care , înainte de a fi i nvitate , au fost văzute de m ine .  Am luat acest 
lucru în serios pentru că vreau ca Gala să ne onoreze şi  pe no i ,  dar şi pe 
spectator i i  noştr i .  E i  trebu ie să vadă,  din teatre le cu care colaborăm, producţi i l e  
ce le  mai importante . 
Ceea ce m-a interesat , în specia l ,  a fost să-i convingem pe spectatori şi pe 
crit ici că m ij loacele de expresie ale teatru l u i  de păpuşi sunt nemărg in ite . . .  De 
aceea, s-au putut vedea la această Gală omu l-mască, păpuşa pe mână, pe 
tijă, spectacole trad iţ ionale jucate la paravan ,  dar, mai ales, s-a insistat pe relaţia 
actor-păpuşă. Caracteristica pri nc ipală a acestui  gen de teatru rămâne d iversi
tatea, f ie la n ive lu l  imag in i i ,  formei ,  sau al percepţ ie i .  
A.M.: Ce părere aveţi despre teatrul de păpuşi de astăzi? 
T.J . :  Astăzi trebu ie avut în vedere ,  atunc i  când se montează un spectacol .' acea 
vârstă a copi lăr iei căreia i se adresează, căci copi lăr ia are vârste d iferite . Orice 
spectacol de teatru de păpuşi trebuie să aibă un  al doi lea p lan: în sală e prezent 
ş i  copilu l ,  dar şi omul vârstn ic ,  iar spectacolul trebuie să prezinte i nteres pentru 
amândoi . Dacă vorb im despre l ucru/ la montarea propriu-zisă, sunt tre i e lemente 
pe care aceasta se bazează: dramaturgia ,  componenta artistică şi atmosfera 
sănătoasă de creaţ ie .  Când unul l i pseşte, se exc lude şansa unei reuşite, iar 
fără atmosferă sănătoasă e impos ib i l  de creat un spectacol .  Aceasta este 
credinţa mea. Eu cred în noi le tendinţe ale teatru lu i  de păpuş i .  Orice spectacol  
e o căutare de noi mi j loace de expresie .  Noi  ducem mai departe arta Margaretei 
N i cu/eseu ( Român ia) , a l u i  Serghe i  Obrazţov ( Rus ia ) ,  a maestru l u i  Roser 
(German ia) ,  ne-am îmbogăţit de la ei .  Dar pentru a mai face un  pas există o 
s ingură condiţ ie :  în f iecare spectacol să f ie inventat ceva nou . Fără aceasta se 
p ierde premisa unui teatru vi u .  D in cele aproape douăzeci de spectacole inc luse 
în Gală,  nu toate, dar câteva cred că au această premisă a nou l u i .  
A. M . :  Dacă ar  fi să comparăm cele două ediţii, cum vi se  pare aceasta? 
T.J.: În primu l  rând ,  această a doua ed iţ ie are invitate teatre no i .  În al doi lea 
rând ,  consider că n ive lu l  spectacolelor este mul t  mai r id icat, iar în al trei lea 
rând, Teatru l  "Licur ic i " - după o muncă de c inc i  ani  - a prezentat la această 
ediţ ie şase spectacole ,  selectate d i n  cele montate în toată această perioadă. 
La patru d i ntre ele reg ia  o semnez eu ( Papagalul pai, Prin poveste rostogol, Cu 
oalele sparte, Făt-Frumos din Lacrimă); Ascultă clopoţelul din inima mea e în 
reg ia  lu i  Va/eri Vol i hovski , actualu l  preşed inte al Centru l u i  Naţional UN/MA d in  
Rus ia  şi un  spectacol de Boris Azarov: Arlechino. Toate aduc d iversitate în  
estetica artei păpuşăreşt i ,  d iversitate cu care mă mândresc . 
A.M .: Cu ce gânduri porniţi spre viitor? 
T.J.: Să credem întotdeauna că va exista mâine.  Să pre l uăm de la copi i  credinţa 
pe care o au în jocul lor ; căci doar aceasta, a lături de dorinţa de a tră i ,  îţi dă 
puterea de a exista astăz i .  Despre ediţ ia următoare? Teatrele cu care colaborăm 
vor f i  prezente şi la " Licuric i'60". dar cred că vom avea şi alţi i nvitaţ i .  La " Licuric i " 
doresc să vină noi regizori ,  să cunoaştem act ivitatea altor teatre ,  să avem noi 
spectacol e, cât mai origi nale. [u cred în acest v i i lor ... A�HANG 


